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پرويزخ���ان در 
استان كرمانشاه تا 
سال ها يكي از بهترين مسيرها براي صادرات 
كالا ب�ه عراق ب�ود، ام�ا در حال حاض�ر برخي 
مشكلات در اين منطقه موجب شده تا صادرات 
از اين مرز به شدت كاهش پيدا كند.  بررسي ها 
نشان مي دهد در حال حاضر مشكلاتي از قبيل 
زمانبر بودن فرآيندهاي مربوط به امور گمركي، 
دپوي محموله ه�ا و خواب س�رمايه و افزايش 
هزينه ها به واسطه قبول نكردن گواهي مبدأ در 
گمرك پرويزخان موجب شده تا صادرات كالا از 
اين مرز دچار افول شود.  شدت مشكلات موجب 
شده تا روز گذشته رئيس اتاق بازرگاني استان 
كرمانشاه اعلام كند: » درحال حاضر بروز برخي 
مشكلات س�بب ش�ده تا صادرات كالا از مرز 
پرويزخان ت�ا 30 درص�د كاهش پي�دا كند.«

    
شرايط ويژه كش��ور عراق در دو دهه گذشته در 
كنار هم مرز بودن با كشورمان موجب شده تا ايران 
همواره به عنوان يكي از مهم ترين تأمين كنندگان 
كالاهاي ضروري براي مردم اين كش��ور به شمار 
رود.  در اين ميان هم مرز بودن كرمانشاه با عراق در 
كنار مهيا بودن زيرساخت هاي صادراتي موجب 
شده تا بيش��ترين صادرات كالا از مرز اين استان 
خصوصاً پرويزخان انجام شود.  مديركل گمرك 
كرمانشاه در اين خصوص مي گويد: »سال گذشته 
بي��ش از 854 ميلي��ون دلار كالا از مرزهاي اين 
استان به خارج از كشور صادرشد.«  خليل حيدري 
با اشاره به استقرار گمرك در پنج نقطه مرزي اين 
اس��تان مي افزايد: »اين موضوع موجب ش��ده تا 
بيشترين ميزان صادرات از گمرك هاي كرمانشاه، 
خس��روي، پرويزخان، پاوه و بازارچه هاي مرزي 

پرويزخان، قصرش��يرين، شوش��مي پاوه و شيخ 
صالح ثلاث باباجاني انجام بگيرد.« وي با اشاره به 
اقلام صادراتي ادامه مي دهد: » اوره، سيمان، لوازم 
خانگي، مواد پلاس��تيكي، مواد شوينده، ماست، 
گوجه فرنگ��ي، رب گوجه فرنگي ، بس��تني، دام 
زنده و ظروف ملامين مهم ترين اقلام صادراتي از 

مرزهاي اين استان را تشكيل مي دهند.«
  موانع مهم صادرات كالا  در مرز كرمانشاه 

درحالي كه روند رو به رشد صادرات از مرزهاي 
استان كرمانش��اه خصوصاً پرويزخان تا اواسط 
سال گذشته با رش��د بس��يار خوبي مواجه بود 
اما به ناگاه برخي مس��ائل سبب ش��ده تا ميزان 
صادرات روز به روز روند نزولي پيدا كند.  بررسي 
كارشناسان نش��ان مي دهد تشريفات گمركي، 
زمانبر ب��ودن فرآيندهاي مربوط ب��ه رويه هاي 
گمركي، دپ��وي محموله ها و خواب س��رمايه، 

افزايش هزينه ه��اي گمركي به واس��طه قبول 
نكردن گواهي مبدأ و گواهي هاي گرفته ش��ده 
از طرف واردكننده، انج��ام مراحل طولاني روند 
كارهاي آزمايش��گاهي، ناهماهنگي ساعت كار 
گمرك دو طرف ايراني و عراق، بوروكراسي بالا 
و اتلاف زمان ترخيص و انباش��ت كالا به واسطه 
انجام عمليات نمونه برداري در گمرك، افزايش 
هزينه ارائه خدمات گمركي و در نتيجه افزايش 
قيمت تمام ش��ده براي مصرف كنن��ده از جمله 
مسائلي است كه موجب ش��ده تا روند صادرات 
با كاهش بسياري مواجه شود.  معاون سياسي و 
اجتماعي فرمانداري قصرشيرين در اين خصوص 
مي گويد: »در حالي كه مرز رس��مي پرويزخان 
از س��ابقه طولاني در زمينه فعالي��ت صادراتي 
برخوردار است، اما نبود هماهنگي در بخش هاي 
مختل��ف گمركي و س��اير دس��تگاه هاي اداري 

مرتبط در مرز س��بب بروز مشكلات بسياري در 
زمين��ه روند صادرات ش��ده اس��ت.« نعمت الله 
نازپ��رورده مي افزايد: »ناهماهنگ��ي در گرفتن 
عوارض گمرك��ي و تعرفه براي ص��ادرات كالا، 
عملكرد جداگان��ه ايكس ري هاي مرز رس��مي 
پرويزخان در مب��دأ و مقصد، عملك��رد دوگانه 
قرنطينه و آزمايشگاه كيفيت استاندارد در مبادي 
ورودي دو كشور، نبود هماهنگي بين شركت هاي 
توليدكننده و همراه نبودن مجموعه ناوگان حمل 
و نقل از جمله مشكلاتي است كه تأثير بسياري 

در روند كاهش صادرات داشته است.«
  جايگزين مرز پرويزخان 

مش��كلات عديده و كاهش صادرات كالا از مرز 
پرويزخان س��بب شد مس��ئولان براي رفع اين 
مشكل به فكر چاره بيفتند.  رئيس اتاق بازرگاني 
استان كرمانش��اه در خصوص مشكلات موجود 
در اين مرز مي گويد: »درحالي كه تا 10 س��ال 
گذش��ته با رونق صادرات در اين منطقه مواجه 
بوديم ام��ا درحال حاضر بروز برخي مش��كلات 
س��بب ش��ده تا صادرات كالا از مرز پرويزخان 
تا30 درصد كاهش پيدا كند.« كيوان كاش��في 
با اش��اره به اينكه اين مش��كلات داخلي نبوده 
است، مي افزايد: »بررس��ي ها نشان مي دهد اين 
كاهش ناشي از مس��ائل مرزي و از دست رفتن 
مزيت برخي از مرزها خصوصاً مرز »پرويزخان« 
است و هيچ ربطي به كاهش توليدات در داخل 
كش��ور ندارد.« وي با اش��اره به اينكه براي حل 
آن تمهيداتي انديش��يده شده است كه به زودي 
اجرايي مي ش��ود، ادامه مي دهد: »وجود دو مرز 
»خس��روي« و »س��ومار« و مزيت هايي كه اين 
دو منطقه از لحاظ كوتاهي مس��ير و تسهيل در 
روند صادرات دارند سبب شده تا به زودي اين دو 

منطقه جايگزين پرويزخان شوند.«

  آذربايجان شرقي: فرمانده بس��يج دانش  آموزي آذربايجان شرقي از 
ثبت نام 8 هزار دانش آموز اس��تان در اردوي طرح هجرت خبر داد و گفت: 
برنامه ريزي هاي لازم براي ساماندهي اين دانش آموزان صورت گرفته است. 
وحيد فرشباف گفت: بسيج در تمام برنامه ها مهارت انساني دانش آموزان 
و تربيت صحيح آنان و اهميت به نقش دانش آم��وزان را مدنظر قرار داده و 
در تمام جلسات برنامه ريزي هاي لازم صورت گرفته است. مسئول بسيج 
دانش آموزي آذربايجان ش��رقي به طرح ياوران ولايت اشاره كرده و افزود: 
هدف در اين برنامه ها در اولويت اول توجه به خودسازي دانش آموزان است. 
  سمنان: مديركل نوسازي، توس��عه و تجهيز مدارس استان سمنان 
گفت: مدرسه 12 كلاسه كميسارياي عالي پناهندگان شهرستان گرمسار 

با صرف يك ميلي��ارد و 700 ميليون تومان 
اعتبار اواسط شهريور امسال به بهره برداري 
مي رسد. ابوالفضل درباني افزود: براي ساخت 
اين مدرسه يك ميليارد تومان كميسارياي 
سازمان ملل در امور پناهندگان، 400 ميليون 
تومان دولت و 300 ميليون تومان يك خير 
مدرسه ساز كمك كردند. وي اظهارداشت: 

اين مدرسه براي اتباع خارجي به ويژه براي مهاجران افغان در شهرستان 
گرمسار در نظر گرفته شده است. مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس 
استان سمنان با اشاره به دستاوردهاي دولت تدبير و اميد در استان، تصريح 
كرد: 83 مدرسه با 422 كلاس درس با 70 هزار و 119 مترمربع زيربنا در 
دولت يازدهم و تا پايان دهه فجر 95 به بهره برداري رسيد كه اين روند در 

دولت دوازدهم با جهشي بيشتر ادامه خواهد داشت. 
  كردس�تان: مدير اجراي طرح مميزي املاك شهرداري سنندج از 
اجراي طرح مميزي املاك در ناحيه منفصل شهري حسن آباد خبر داد و 
گفت: در صورت همكاري ساكنان حسن آباد اطلاعات املاك اين ناحيه 
ظرف شش ماه جمع آوري مي شود. فؤاد احمدي گفت: با توجه به اينكه 
مديريت شهري براي انجام برنامه ريزي ها و تصميم گيري در حوزه مسائل 
شهري نيازمند اطلاعات دقيق و به روز شهري است بنابراين اجراي طرح 
مميزي املاك در سطح شهرها بس��يار حائز اهميت است. وي افزود: با 
هدف به روزرس��اني اطلاعات املاك سطح شهر طرح مميزي املاك از 

اواخر سال 92 در دستور كار اين شهرداري قرار گرفت.  
  خراسان رضوي: فراخوان دهمين جش��نواره بين المللي انتخاب 
كتاب سال رضوي در رايزني هاي فرهنگي جمهوري اسلامي ايران در 
سراسر جهان منتشر ش��د. دبير اجرايي دهمين جشنواره بين المللي 
انتخاب كتاب س��ال رضوي با بيان اين خبر گف��ت: فراخوان دهمين 
جشنواره بين المللي انتخاب كتاب سال رضوي كه به سه زبان فارسي، 
انگليسي و عربي توس��ط س��ازمان كتابخانه ها، موزه ها و اسناد آستان 
قدس رضوي تهيه شده، از طريق نمايندگي سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامي خراس��ان رضوي به 80 رايزن و نمايندگي فرهنگي جمهوري 

اسلامي ايران در 65 كشور جهان منتشر شد.

سيستان و بلوچستان از گذشته تاكنون بر اساس 
رودخانه هيرمند شكل گرفته است. همچون مصر 
كه بر اساس وجود رودخانه نيل به وجود آمده است. 
بنابراين به دليل وجود چنين رودخانه اي، مردم در 
حاشيه آن خانه سازي كردند تا علاوه بر دسترسي به 
منابع آبي، انجام فعاليت هاي كشاورزي و دامپروري 
هم به س��هولت انجام گيرد. در كن��ار هيرمند نيز 
درياچه هامون قرار دارد كه طي تقسيم بندي هاي 
صورت گرفته، اين درياچه در خاك ايران واقع شده 
اس��ت و محلي براي امرار معاش مردم از گذشته 
تاكنون به حس��اب مي آمده اس��ت. با اين حال به 
تدريج افغان  ها با انجام اقداماتي چون سد س��ازي 
و انحراف مس��ير رودخانه، مانع ورود آب به ايران 

مي ش��وند. چراكه منش��أ اصلي رودخانه هيرمند 
افغانس��تان اس��ت و  هزار كيلومتر از آن در خاك 

افغانستان قرار دارد و بعد به ايران مي آيد. 
  وابستگي معيشت مردم به هيرمند

لازم به ذكر است كه در سيستان و بلوچستان هيچ 
نوع امكان آبي همچون چاه يا منابع آبي زيرزميني، 
قنات و بارندگي وجود ندارد و با توجه به اينكه تنها 
راه درآمد سيستاني ها هم از طريق كشاورزي آبي 
است، بنابراين مردم اين منطقه براي ادامه حيات به 
سر ريز شدن رودخانه هيرمند به منطقه شان نيازي 
ضروري دارند.  نماينده مردم زابل در مجلس شوراي 
اسلامي با تأييد مطالب فوق به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: » در سال 1351 بود كه طي خشكسالي 

كه صورت گرفت، ايران قراردادي با افغانستان براي 
مطالبه آب بست. با اينكه اين قرار داد منطقي نبود 
و حجم خيلي كمي از منابع آبي را شامل مي شد، 
اما وجود آن هم حياتي بود و متأس��فانه با ش��دت 
گرفتن خشكسالي طي دو دهه اخير، دولتمردان 
هيچ اقدامي براي بازنويس��ي آن قرارداد نكرده اند. 
البته اين تمام ماجرا نيس��ت، چراكه افغان ها طي 
چند سال اخير حتي از پرداخت همان اندك حقابه 
مردم ايران هم خودداري كردند.« حبيب دهمرده با 
اشاره به اينكه درحال حاضر درياچه هامون خشك 
شده است، مي افزايد: » آبي اكنون از طريق هيرمند 
به هامون سرريز نمي شود و علاوه بر به خطر افتادن 
معيشت و اقتصاد اس��تان، فعاليت كش��اورزان و 

دامپروران هم به شدت با مشكل مواجه شده است.« 
وي ادامه مي دهد: » علاوه بر تمام آنچه گفته شد، 
به تازگي دولت افغانستان قراردادي  با تركيه منعقد 
كرده است تا س��د كجكي را روي هيرمند بسازند 
تا همان مقدار اندك منابع آبي هم به سيس��تان و 
بلوچستان نرس��د كه با اين اتفاق عملًا اين استان 

ايران نابود مي شود.« 
دهمرده با انتقاد از عملكرد ضعيف دولت مي گويد: 
»بارها از دولتمردان به خصوص ظريف، وزير امور 
خارجه كنوني و ابتكار، رئيس س��ازمان حفاظت 
محيط زيست پرسيده  ايم كه چرا هيچ كاري براي 
دريافت حقابه سيستان بلوچستان نمي كنند؟ اما 

همچنان به نتيجه اي نرسيده ايم.«
  سكوت طولاني دولتمردان

با توجه به اينكه بهره برداري از رودخانه هيرمند بايد 
تابع توافقاتي باشد كه از گذشته انجام گرفته است، 
سخنگوي كميسيون امنيت ملي در گفت وگو با 
خبرنگار »جوان« مي گويد: »اگر اقداماتي خارج 
از آن توافقات صورت بگيرد، حتماً بايد با مشورت 
و مذاكره دو كش��ور انجام ش��ود، اما ب��ا اين حال 
افغانس��تان يك طرفه اقدامات��ي را روي رودخانه 
هيرمند و كنترل آب انجام داده است كه متأسفانه 
دولتمردان ايران نيز در مقابل آن سكوت كرده اند.« 
سيدحسين نقوي حسيني با اشاره به اينكه لازم 
است دستگاه ديپلماسي و دولت در اين زمينه ورود 
جدي پيدا كنند، مي افزايد: » اين اقدامات افغان ها 
تهديدات زيست محيطي جدي اي را متوجه ايران 
مي كند كه بايد به صورت فوري به آن رس��يدگي 
شود.« وي ادامه مي دهد: » اكنون در كميسيون 
امنيت ملي و سياست هاي خارجي، كميته اي را 
تش��كيل داده ايم، به نام كميته »امنيت آب« كه 
از جمله موضوعاتي كه مورد بررسي قرار مي دهد، 
آب هيرمند هس��ت.« با اين اوصاف اگر مسئولان 
به س��رعت براي مطالبه حقابه ايران برنامه ريزي 
نكنند و با افغان ها وارد مذاكره نشوند، خيلي زود 
مردم و سيستان و بلوچستان بايد بار سفر بندند و 
مهاجرت كنند. چراكه اين استان حتي از صنايع 
و كارخانه صنعتي هم محروم است و اقتصاد اين 
منطقه تنه��ا روي چرخ كش��اورزي و دامپروري 
مي چرخد. محمدنعيم اميني فرد، نماينده مردم 
ايرانشهر در مجلس ش��وراي اسلامي نيز با تأييد 
مطال��ب فوق مي گوي��د: »اگر س��د كجكي روي 
هيرمند ساخته شود، خشكي تالاب هامون منجر 

به شيوع ريزگردها در اين استان مي شود.«
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 زمانبربودن فرآیند امور گمرکی، دپوی محموله ها،خواب سرمایه و افزایش هزینه ها 
صادرات کالا از مرز پرویزخان را کاهش داده است

ناهماهنگي دستگاه ها صادرات از مرز پرویزخان را 30درصد کاهش داد

 سد کجکي افغان ها بر هيرمند
 سيستان و بلوچستان ايران را خشك مي کند

 نماینده مردم زابل در مجلس: بارها از وزیر امور خارجه و رئيس سازمان حفاظت محيط زیست پرسيده  ایم که چرا هيچ کاري 
براي دریافت حقابه سيستان بلوچستان نمي کنند اما پاسخي نگرفته ایم

طي سال هاي اخير با کم و زیاد شدن آب هيرمند از طرف افغانستان، خسارت هاي 
زیادي به کشاورزي و دامپروري سيستان و بلوچستان وارد شده است. حالا نيز 
خبرهایي در خصوص سدس�ازي افغان ها روي رودخانه هيرمند منتشر شده 
است که اگر این اتفاق رخ دهد، سيستان و بلوچستان را به مرز نابودي مي کشاند. 
اتفاقي که به گفته نمایندگان مجلس، کشور ترکيه نيز پشت آن است. در حال 

حاضر بي توجهي هاي مسئولان نسبت به مطالبه حقابه ایران طي سال هاي اخير 
و بدعهدي هاي مكرر افغان ها، سيستاني ها را به جایي رسانده که اگر مسئولان 
به این موضوع به صورت فوري رسيدگي نكنند، خالي از سكنه و متروك شدن 
پهناورترین استان کش�ور دور از انتظار نيس�ت. چراکه با احداث سد کجكي 
روي هيرمند دیگر منابع آبي براي اشتغال و زندگي در این منطقه وجود ندارد. 

محمدرضا هاديلو

ميترا شهبازي
   گزارش يك

ساخت 2 تقاطع غيرهمسطح در زاهدان   
فرماندار زاهدان از آغاز طرح مطالعاتي     سيستان و بلوچستان
دو پروژه عمراني عظيم شهر زاهدان 
كه به روان شدن ترافيك شهري كمك ش�اياني مي كند خبر داد. 
مجتب��ي خانجاني اف��زود: تبدي��ل تقاطع همس��طح »زيباش��هر« به 
غيرهمسطح و تبديل تقاطع همسطح »مهرشهر« به غير همسطح از جمله 
پروژه هايي است كه با پيگيري فرمانداري در راستاي كاهش هزينه هاي 
زيست محيطي، آلودگي هوا و بار ترافيكي با همت اداره راه آهن جنوب شرق 
كشور و همياري شهرداري زاهدان به زودي به مرحله اجرا گذاشته مي شود.  
فرماندار زاهدان در مورد اين پروژه ها گفت: تقاطع هاي غيرهمسطح از بار 
ترافيكي معابر كاسته و به سرعت بيش��تر عبور و مرور خودروها، كاهش 
تلفات انرژي و زمان و نيز پايين آمدن آمار تصادفات كمك شاياني مي كنند؛ 
در حال حاضر اكثر شهرهاي پيشرفته و بزرگ جهان يا پيشتر دو طبقه 
شده اند يا به سوي دو طبقه شدن حركت مي كنند.  خانجاني تصريح كرد: 
موقعيت تقاطع همسطح زيباشهر به غيرهمسطح از انتهاي زيباشهر به 
ميدان »خاتم)ص(« اس��ت كه پل روگذر براي عبور قطار و زيرگذر با دو 
مسير رفت و برگشت هركدام با دهانه اي به عرض 15 متر و سه لاين براي 
تردد خودروها در نظر گرفته شده است.  وي هدف از اجراي اين طرح را 
كاهش حجم ترافيك و بالا بردن ضريب ايمني قطار عنوان كرد و گفت: 

اعتبار اين طرح بيش از يك ميليارد و 300 ميليون تومان است. 

 بهره برداري از 1400 تخت بيمارستاني 
در البرزتا پايان ماه رمضان 

معاون توسعه و مديريت دانشگاه علوم     البرز
پزشكي البرز از بهره برداري 1400 تخت 
بيمارس�تاني در پاي�ان م�اه مب�ارك و آغاز ب�ه كار بيمارس�تان 

امام حسين)ع( محمدشهر خبر داد. 
اسماعيل كساني گفت: اين بيمارستان 10سال پيش توسط يكي از خيران 
منطقه تأسيس شد و ابتدا براي جايگاه درمان و آسايشگاهي براي سالمندان 
درنظرگرفته شد ولي بعد از انجام قسمت اعظم كار اين تصميم عوض و روند 
ساخت و ساز متوقف شد.  وي افزود: با حمايت، جديت و پشتكار خانواده 
خير اين زمين و اين سازه اي كه حدود 30 درصد پيشرفت ساخت داشت به 
دانشگاه علوم پزشكي استان البرز تحويل داده شد و در يك بازه زماني تقريباً 
دوساله، توانستيم مجموعه مذكور را با تمامي استانداردهاي ساختماني 
و بيمارستاني و همچنين اس��تانداردهاي لازم براي احداث بيمارستان 
به يك مجموعه بيمارس��تاني 170 تخت خوابه باحدود بيش از8500 
متر مساحت زيربنا آماده كنيم.  معاون توسعه و مديريت دانشگاه علوم 
پزشكي البرز با بيان اينكه اين بيمارستان براي خدمت به مردم محمدشهر 
آماده شده است، گفت: طي روزهاي آتي بيمارستان مذكور آماده پذيرش 
بيماران است و بعد از ماه مبارك اين بيمارستان با حضور جمعي از مسئولان 
كشوري از جمله دكتر هاشمي و هيئت همراه افتتاح خواهد شد.  كساني 
افزود: استان البرز استاني وسيع با جمعيت زياد است كه تأمين بهداشت و 

درمان جمعيت آن در اولويت نخست امور رفاهي قرار دارد. 

گازرساني به 529 هزار خانوار در گلستان 
529 هزار خانوار استان گلستان از نعمت     گلستان 

گاز بهره مند شدند. 
 مدير عامل شركت گاز استان گلستان گفت:در راستاي توسعه گازرساني 
درسطح استان درحال حاضر تعداد خانوار بهره مند از گاز طبيعي استان از 
مرز 529 هزار نفر فراتر رفته است.   صفرعلي جمال ليواني  افزود:درحال 
حاضر تعداد 529 هزار و 354 خانوار اس��تان مشترك گاز بوده كه از اين 
ميزان حدود 19 هزار 520 خانوار در س��ال گذشته به جمع مشتركين 
شركت اضافه شدند.   جمال ليواني تصريح كرد:درحال حاضر خانوار تحت 
پوشش گاز شركت در بخش ش��هري صد درصد و در بخش روستايي به 
93 درصد رسيده است و تلاش داريم هرچه بيشتر بر وسعت گازرساني و 
خدمات دهي بيفزاييم.   وي ادامه داد:دراستان گلستان تا كنون تمامي 29 
 CNG شهر استان و 819 روستا، 545 واحد صنعتي عمده و 64 جايگاه
گازرساني شده است.   مديرعامل شركت گاز استان گلستان افزود:يكي از 
مهم ترين عوامل تأثيرگذار در توسعه گازرساني و ارائه خدمات مطلوب، 
تأمين منابع مالي مي باشد بنابراين از همه مشتركين عزيز تقاضا داريم با 

واريز به موقع قبوض مصرفي گاز ما را در اين امر مهم ياري فرمايند. 

 برق رساني به روستاهاي داراي جمعيت 
زير 10 خانوار لرستان  

مديرعامل شركت توزيع برق لرستان     لرستان
از اجراي طرح برق رساني به روستاهاي 
داراي جمعيت زير 10 خانوار اس�تان تا پايان سال جاري خبر داد. 
فريدون خودنيا گفت: يكي از اهداف اقتصاد مقاومتي كه دولت با توجه 
به فرمايشات مقام معظم رهبري تعريف كرده است، محروميت زدايي در 
كشور است كه از مبناي محروميت زدايي ايجاد زيرساخت هاست.  وي با 
بيان اينكه شركت توانيز در اين راستا هدف گذاري كرده است، افزود: در 
اين برنامه ريزي ابتدا برق رساني روستاهاي 20 خانوار به بالا در اولويت 
قرار گرفته و به اتمام رسيدند.  خودنيا ادامه داد: در دولت هاي گذشته 
جشن برق  رساني به روستاهاي داراي جمعيت 20 خانوار و بالاتر گرفته 
شد و عملًا تعدادي از روستاهاي كشور از نعمت برق برخوردار شدند و 
تعدادي روستا نيز از اين برنامه جامانده بودند.  وي با بيان اينكه در دولت 
يازدهم، روستاهاي بالاي 20 خانوار جامانده برق رساني شدند، افزود: 
هدف گذاري ديگر در اين دولت برق رساني به روستاهاي داراي جمعيت 
10 خانوار و بالاتر است كه اين امر نيز به اتمام رسيد.  خودنيا ابراز كرد: 
براي برق رس��اني به اين روستاها ش��رايطي همچون برخورداري از راه 
دسترسي مناسب، اينكه روستا داراي كد از طريق وزارت كشور باشد و 

تحقيق ميداني از روستاها مدنظر اين شركت است.

خرماهاي اسرائيلي در گمرك!
ایران به لح�اظ توليد ح�دود یك ميلي�ون تن خرما در س�ال از 
بزرگ ترین توليدکنن�دگان خرماي جهان به ش�مار مي رود اما با 
وجود افزایش توليد و صادرات، نس�بت صادرات این محصول به 
توليد آن در س�ال هاي گذش�ته ثابت باقي مانده است. صادراتي 
که فق�ط 10 درص�د تولي�د را ش�امل مي ش�ود. هرچند ب�از هم 
مسئولان پيوس�ته از بالا بودن ظرفيت ها براي افزایش صادرات 
صحبت مي کنند. اما ش�واهد نش�ان مي دهد حقيق�ت بازار چيز 
دیگري اس�ت و واردات خرم�ا آن هم از ن�وع اس�رائيلي فاجعه 
اس�ت که مي تواند فاتحه خرماي ایران را براي هميش�ه بخواند. 

    
چند روز پيش بود كه خبري مبني بر واردات خرماي اس��رائيلي روي 
خروجي خبرگزاري ها قرار گرفت. خبر آنقدر مهم بود كه بخواهد نظر هر 
شنونده اي را به خود جلب كند. زيرا در شرايطي كه ورود هر نوع خرما به 
كشور ممنوع است، اين محصول از مرزها عبور كرده و وارد خاك ايران 

شده و مهم تر اينكه، آن هم از اسرائيل! 
هر چند در همان لحظات اول انتشار خبر اين مسئله رد شد اما كم كم 
مسئولان تلويحاً ورود خرماي اسرائيلي را تأييد كردند و حالا اعلام شده 
اين واردات قانوني بوده اس��ت. در همين راس��تا روز گذشته يك مقام 
مسئول در سازمان حفظ نباتات از جزئيات موضوع ابراز بي اطلاعي كرد و 
به مهر گفت: »هنوز جزئيات اين موضوع توسط گمرك به ما اعلام نشده 
است.« اكبر آهنگران با بيان اينكه خرماهاي اسرائيلي وارد شده به مرز 
كشور قاچاق نبوده است، اظهار داشت: »اين محموله شامل 9 كاميون 
خرما بوده كه وارد گمرك بازرگان شده و به صورت قانوني نيز قرار بوده 
وارد كشور شود. اين در حالي است كه واردات خرما به كشور ممنوع است 
و اينكه چگونه قرار بوده اين واردات انجام شود، مشخص نيست. ضمن 
اينكه اساساً هرگونه وارداتي از مبدأ رژيم اشغالگر قدس به ايران ممنوع 
است.« در حالي مسئولان از جزئيات اين كار اظهار بي اطلاعي مي كنند 
و ادعا مي كنند كه از پشت پرده ماجرا بي خبرند كه به دليل ممنوعيت 

واردات خرما، ثبت سفارش براي واردات آن امكانپذير نيست. 
  خرماي بم بيماري زاست!

هنوز محموله خرماي اس��رائيلي در گمركات ايران خوابيده كه خبري 
در رابطه با بيماري زا بودن خرماهاي بم منتشر شد و در ماهي كه اكثر 
ايرانيان حتماً مقداري خرما بر سر سفره هاي افطارشان قرار مي دهند، 
نگراني را به لحظه افطار و س��حر مسلمانان كش��اند.  البته معاون اداره 
كل نظارت بر فرآورده هاي غذايي سازمان غذا و دارو، موضوع »سرايت 
بيماري خطرناك از طريق خفاش ها ب��ه خرماهاي بم« را تكذيب كرد.  
سميره صباح با بيان اينكه آتش شايعات يكبار به بهانه خرماهاي سمي 
شده توسط داعش، فراگير مي شود و بار ديگر درباره خرماهاي بم پراكنده 
مي شود، تأكيد كرد: »گرچه اس��تعلامات از بم خط بطلان بر شايعات 
كشيد اما بد نيست مردم بدانند كه اصولاً در خود بم به ندرت خفاشي 
مشاهده مي شود كه بخواهد دستاويز چنين شايعاتي پيرامون خرماهاي 
آن منطقه باشد و مهم تر آنكه خرماهاي فرآوري شده اين شهرستان، قطعاً 
با نظارت مسئول فني و كسب تأييديه هاي بهداشتي عرضه مي شود.« اما 
انتشار شايعات درست زماني كه خرماهاي وارداتي منتظر ورود به بازار 
هستند هم جاي تأمل دارد.  به هرحال وقتي مسئولان از ورود خرما به 
كشور اظهار بي اطلاعي مي كنند و فرصت ندارند تا ببينند امضاي زير 
مجوزهاي اين واردات از كشوري مثل اسرائيل متعلق به كيست، انتظار 
داشتن براي اينكه از خرماي داخلي حمايت و زمينه صادرات آن را فراهم 
كنند كمي ساده انگارانه است.  تا چند روز ديگر خرماهاي امسال هم به 
بارخواهند رسيد و يكبار ديگر ناله خرماكاران بلند خواهد شد. ناله اي كه 
حكايت از عدم حمايت مسئولان از اين كشاورزان دارد. بي توجهي هايي 

كه باعث شده فاتحه خرماي ايران به گوش برسد.

 بهره مندي 93 درصدي روستاهاي بوشهر 
از شبکه آبرساني

مدیرعامل ش�رکت آب و فاضلاب روستایي اس�تان از بهره مندي 
289 هزار روس�تایي از آب آشاميدني سالم در اس�تان خبر داد. 
مسعود نصوري گفت: كل روستاهاي استان بوشهر 619 روستاست كه 
از اين شمار 387 روستاي بالاي 20 خانوار زير پوشش شبكه آبرساني 
روستايي قرار دارد. وي افزود: علاوه بر روستاهاي ياد شده دو شهر استان 
بوشهر نيز كه با توسعه از روستا به شهر بايد از زيرمجموعه شركت آب 
و فاضلاب روستايي استان خارج شوند ولي با اين وجود هنوز آب شرب 
مورد نياز آنها توسط اين شركت تأمين مي شود.  مديرعامل شركت آب 
و فاضلاب روستايي استان بوشهر ادامه داد: در مجموع شمار مشتركان 
شركت آب و فاضلاب روس��تايي استان بوش��هر هم اكنون 89 هزار و 
983مشترك اس��ت.  نصوري افزود: ش��ركت آب و فاضلاب روستايي 
استان بوشهر 5 هزار و 235 كيلومتر خط انتقال و شبكه توزيع آب دارد 
كه از اين ميزان 43 درصد آن فرسوده هس��تند و بايد مورد بازسازي و 
نوسازي قرار گيرد.  وي با بيان اينكه حجم مخازن در مدار شبكه آبرساني 
روستايي اس��تان 69 هزار و 250متر مكعب است، افزود: در اين شبكه 
38 ايستگاه پمپاژ با ظرفيت روزانه 92 هزار كار پمپاژ را انجام مي دهند.  
مديرعامل شركت آب و فاضلاب روستايي استان بوشهرگفت: هم اكنون 
آب مورد نياز براي توزيع ميان روستاهاي استان بوشهر از طريق 70 چاه، 
13دهانه چشمه و 75 نقطه انشعاب گيري از خط هاي انتقال رودخانه 

شاهپور، چشمه ساسان كازرون و خليج فارس تأمين مي شود. 

نماین�ده م�ردم خمي�ن در مجلس ش�وراي 
اسلامي از قول مس�اعد وزیر راه و شهرسازي 
ب�راي آغ�از اج�راي ط�رح راه آه�ن اراك - 
خمين - اصفه�ان در س�ال جاري خب�ر داد. 
محمد ابراهيم رضايي گفت: با پيگيري هاي مستمر با 
وجودي كه طرح راه آهن اراك - خمين از اولويت هاي 
طرح هاي توس��عه اي دولت نيس��ت، اما وزي��ر راه و 

شهرسازي قول مساعدت لازم را ابراز كرده است.  وي 
افزود: سال هاي گذشته براي اجرايي شدن اين طرح 
با وجود منابع مالي دولتي محدود، دو سرمايه گذار 
خارجي براي اجراي اين طرح معرفي شد كه متأسفانه 
پروژه هاي ديگر به آنها معرفي شد.  رضايي ادامه داد: 
راه آهن اراك - خمين - اصفهان از برنامه هاي زيربنايي 
شهرستان خمين است كه تأثير بسزايي بر توسعه اين 

منطقه خواهد گذاشت.  وي بيان كرد: اين خط ريلي، 
مسير و شاهراه استان هاي شمالي، مركزي، جنوبي و 
همچنين دو استان صنعتي مركزي و اصفهان است 
و در فصل حمل و نقل اس��تان اهميت زيادي دارد.  
نماينده مردم خمين در خانه ملت اف��زود: دو بانده 
شدن پروژه خمين - اليگودرز نيز در دستور كار قرار 
گرفته است كه 110 ميليارد ريال از محل اعتبارات 

سفر رياست جمهوري به آن تخصيص يافته است.  وي 
بيان كرد: اين طرح با انتخاب پيمانكار در حال اجرا 
است و در صورت كمبود اعتبار با قول مساعد وزير راه 
و شهرسازي تأمين اعتبار خواهد شد.  نماينده مردم 
خمين در مجلس شوراي اسلامي گفت: كمربندي 
تقاطع محور خمين - محلات نيز در حال اجرا است و 

تا دو ماه آينده مورد بهره برداري قرار مي گيرد. 

راه آهن اراك - خمين - اصفهان امسال کليد مي خورد
   مركزي
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